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ALLELUJA
Z okazji Świąt Wielkanocy dużo 

wiosennej radości i ciepła.
Niech ten czas upłynie w zdrowiu, 

spokoju i beztrosce. 
Aby zmartwychwstały Chrystus 

napełnił nasze serca miłością, 
pokojem i optymizmem.

Mieszkańcom Gminy Dobrzyniewo Duże 
życzą 

Wójt Gminy Wojciech Cybulski
Przewodnicząca Rady Gminy Janina Kozakiewicz
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Strategia Rozwoju Gminy Dobrzy-
niewo Duże na lata 2020-2030 zakłada 
powołanie w naszej gminie Rady Seniorów 
i Rady Młodzieżowej. W ubiegłym roku 
Rada Gminy Dobrzyniewo Duże uchwali-
ła statuty tych rad, które określają tryb ich 
wyboru oraz organizację i sposób działa-
nia. 

Celem powołania rad jest przede 
wszystkim włączenie młodzieży i seniorów 
w procesy podejmowania decyzji, które 
dotyczą seniorów i osób młodych oraz ich 
najbliższego otoczenia. Rady mają repre-
zentować seniorów oraz młodych miesz-
kańców gminy, ale również prowadzić 
działania na rzecz upowszechniania wśród 
nich idei samorządności i kształtowania 
postaw obywatelskich. 

Czy można lepiej nauczyć młodzież 
partycypacji w lokalnym życiu społecznym 

niż poprzez umożliwienie jej w praktyce 
wpływania na losy gminy? Dobrym pomy-
słem na angażowanie młodych ludzi jest 
działalność w młodzieżowej radzie gmi-
ny, dzięki której mogą oni zgłaszać swoje 
potrzeby i opinie Wójtowi i Radzie Gminy 
Dobrzyniewo Duże, ale również uczyć się 
postaw wspólnotowych oraz zasad działa-
nia instytucji samorządowych.

Rolą gminnej rady seniorów jest 
przede wszystkim komunikowanie potrzeb 
osób starszych poprzez opiniowanie i kon-
sultowanie dotyczących ich decyzji władz 
lokalnych. Może ona jednak podejmować 
również wiele innych działań na rzecz po-
prawy sytuacji seniorów i seniorek w gmi-
nie.

W bieżącym roku planowane jest zor-
ganizowanie wyborów do Gminnej Rady 
Seniorów i Młodzieżowej Rady Gminy, 
mające charakter doradczy, inicjatywny 
i konsultacyjny dla organów Gminy Do-
brzyniewo Duże.

Młodzieżowa Rada będzie składała 
się z 9 osób uczących się lub mieszkają-
cych w Gminie Dobrzyniewo Duże, które 
w dniu wyborów ukończyły 13 lat, a nie 
ukończyły 19 roku życia.

Rada Seniorów będzie liczyła od 6 
do 10 członków powołanych przez Wójta 
Gminy Dobrzyniewo Duże spośród przed-
stawicieli osób starszych, posiadających 
poparcie co najmniej 15 osób starszych za-
mieszkałych na terenie Gminy Dobrzynie-
wo Duże oraz przedstawicieli podmiotów 
działających na rzecz osób starszych.

Zachęcam Państwa do udziału w pra-
cy Rady Seniorów i Rady Młodzieżowej.

Wojciech Cybulski
Wójt Gminy Dobrzyniewo Duże

Rada Młodzieżowa i Rada Seniorów

SŁOWO OD WÓJTA
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Trwa budowa nowego urzędu gmi-
ny w Dobrzyniewie Dużym. Wykonano 
już ściany i stropy trzech kondygnacji, na 
ukończeniu jest ostatnia kondygnacja, czy-
li drugie piętro budynku.

Inwestycja uzyskała dofinansowanie 

ze środków Rządowego Funduszu Polski 
Ład i Funduszu Rozwoju Inwestycji Lo-
kalnych w kwocie 10,3 mln zł, całkowita 
wartość zadania wynosi 12 mln zł. Zakoń-
czenie inwestycji planowane jest na wiosnę 
2024 r.

Co w samorządzie?

Nowy urząd rośnie w oczach

Kolejne etapy budowy nowej sziedziby Urzedu Gminy: zakończenie murowania ścian III kondygnacji, 
wylewanie stropu nad III kondygnacją i murowanie ścian IV kondygnacji.
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Co w samorządzie?

Zbroimy tereny inwestycyjne
Czym przyciągnąć dużych inwesto-

rów do gminy? Przede wszystkim muszą 
mieć gdzie budować swoje zakłady pro-
dukcyjne. Stąd inicjatywa uzbrojenia tere-
nów, które, po przetargu, będą mogły być 
udostępnionione potencjalnym inwesto-
rom. Chodzi łącznie o 5 hektarów w miej-
scowości Fasty (działki o nr. ew. 138/7, 
138/8, 138/9). 

Na tym terenie planowane jest: 
oczyszczenie z drzew i krzewów; wyrów-
nanie i nawiezienie ziemi; odwodnienie; 
budowa drogi wewnętrznej oraz wykona-
nie infrastruktury technicznej (sieci: tele-
technicznej, kanalizacji sanitarnej, kanali-
zacji deszczowej, instalacji energetycznej, 
wodociągowej i oświetlenia). 

Tereny inwestycyjne leżą w pobliżu 
drogi gminnej — ul. Łyskowskiej, która 
prowadzi do drogi serwisowej wzdłuż tra-
sy S8 Białystok–Warszawa. Dzięki temu 
istnieje możliwość sprawnego przemiesz-
czania się pojazdów dostawczych. Powsta-
nie projektowanej drogi ekspresowej S19 

Via Carpatia, która w aktualnym wariancie 
swojego przebiegu przecina ul. Leśną, być 
może w przyszłości stworzy nowe możli-
wości dojazdu do terenu inwestycyjnego. 

Po wykonaniu dokumentacji projek-
towej i uzyskaniu pozwoleń na realizację 
inwestycji wykonawca — PROBET Firma 
Drogowa Joanna Agnieszka Choćko z sie-
dzibą w Fastach przystąpiła do prac w te-
renie. Wykonano już roboty ziemne w za-
kresie sieci wodociągowej oraz sanitarnej, 
przygotowywany jest pas drogi wewnętrz-
nej oraz kształtowany teren pod przyszłe 
działki inwestycyjne. 

Uzbrojenie terenów inwestycyjnych 
w gminie Dobrzyniewo Duże jest moż-
liwe dzięku dofinansowaniu ze środków 
Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Podlaskiego na lata 2014-
2020 Osi Priorytetowej I Wzmocnienie 
potencjału i konkurencyjności gospodarki 
regionu, Działanie 1.4. Promocja przedsię-
biorczości oraz podniesienie atrakcyjności 
inwestycyjnej województwa, Poddziałania 
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W październiku 2022 r. Gminie Do-
brzyniewo Duże została przyznana pomoc 
finansowa ze środków Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich w ramach realizacji 
Strategii Rozwoju Lokalnej Grupy Działa-
nia Puszcza Knyszyńska na dwa projekty 
w zakresie stworzenia ogólnodostępnej in-
frastruktury turystyczno-rekreacyjnej. 

Pierwszy projekt — z dofinansowa-
niem w kwocie 112 220 zł — dotyczy bu-
dowy placu zabaw wraz z wyposażeniem 
w miejscowości Fasty. Zakres robót obej-
muje ułożenie nawierzchni sportowej, 
montaż ogrodzenia i furtki oraz dosta-
wę i montaż wyposażenia, m.in. zestawu 
do koszykówki, ławek, koszy na śmieci, 
klatki treningowej, bujaka sprężynowego, 
zjeżdżalni, tablicy wraz z regulaminem. 
W chwili obecnej aktualizowana jest doku-
mentacja projektowa, która będzie podsta-
wą ogłoszenia postępowania przetargowe-
go w celu wyboru wykonawcy.

Drugi projekt dotyczy budowy altan 
w miejscowościach Gniła i Leńce. Każda 
z altan wyposażona będzie w stół drew-
niany i dwie ławy. Wykonawca w ramach 

zadania wykona także utwardzenie terenu 
w obrębie altany z opaską o nawierzchni 
z kostki brukowej. 

Na ten cel uzyskano dofinansowanie 
w kwocie 62 357 zł. 

Lada dzień ruszy budowa dwóch no-
wych boisk sportowych. Już przekazano 
wykonawcy, Przedsiębiorstwu Budownic-
twa Wodnego „HYDROS”, tereny budo-
wy w Obrubnikach i Fastach. Inwestycje 
uzyskały dofinansowanie ze środków Rzą-
dowego Funduszu Polski Ład: Programu 
Inwestycji Strategicznych w kwocie ponad 
1,1 mln zł. Zakończenie inwestycji plano-
wane jest na sierpień bieżącego roku. 

Do czerwca 2024 r. w w Gminie Do-
brzyniewo Duże powstanie zaś kolejna 
świetlica wiejska. 10 marca została pod-
piana umowa o przyznanie pomocy na 
budowę świetlicy w Leńcach ze środków 
Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 
w ramach realizacji Strategii Rozwoju Lo-
kalnej Grupy Działania Puszcza Knyszyń-
ska. Otrzymane dofinansowanie wynosi 
prawie 588 tys. zł.

Co w samorządzie?

1.4.2 Podniesienie atrakcyjności inwesty-
cyjnej Białostockiego Obszaru Funkjonal-
nego.

Dobra wiadomość jest taka, że gmina 
otrzymała na inwestycję więcej funduszy 
niż początkowo zakładano. 28 lutego został 
podpisany aneks do umowy dofinansowa-
nia projektu zwiększający wartość wspar-
cia do blisko 3,02 mln zł. Całkowita war-
tość projektu wynosi ponad 4,82  mln  zł, 
zaś wkład własny Gminy to 1,8 mln zł.

Plac zabaw, wiaty turystyczne, boiska i świetlica

Inwestujemy w rekreację i sport
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Co w samorządzie?

Rok 2023 bedzie w gminie Dobrzy-
niewo Duże rokiem wielu inestycji drogo-
wych. W tej chwili trwają przygotowania 
do czterech.

Ogłoszono przetarg na budowę 
z rozbudową drogi gminnej nr 139541 
B w m. Kozińce Etap I od km rob. 0+000 
do km rob. 0+231 oraz przebudowę drogi 
gminnej nr 105458 B od km rob. 7+540 do 
km rob. 8+940 (Trakt Królewski na od-
cinku Chraboły – Kulikówka) w formule 
zaprojektuj i wybuduj. Zadanie uzyskało 
dofinansowanie blisko 3,34 mln zł w ra-
mach poddziałania „Wsparcie inwestycji 
związanych z tworzeniem, ulepszaniem 
lub rozbudową wszystkich rodzajów małej 
infrastruktury, w tym inwestycji w energię 
odnawialną i w oszczędzanie energii” obję-
tego Programem Rozwoju Obszarów Wiej-
skich na lata 2014-2020.

Trwają rownież przetargi na moder-
nizację dróg na terenie gminy dofinanso-
waną z Rządowego Funduszu Polski Ład 
– Program Inwestycji Strategicznych.

I część zamówienia obejmuje przebu-
dowę ul. Rolnej oraz ul. Zajazd w Fastach. 
Obie drogi będą realizowane w formule 
zaprojektuj i wybuduj. Dokumentacja pro-

jektowa będzie tworzona po wyłonieniu 
wykonawcy na realizację przedmiotowej 
części zamówienia. Ten sam wykonawca 
przeprowadzi roboty budowlane i odda 
drogi do użytkowania.

II część zamówienia dotyczy prze-
budowy z rozbudową dróg gminnych 
w Nowym Aleksandrowie (ul. Słoneczna, 
ul. Piaskowa, ul. Malinowa, ul. Morelowa, 
ul. Wiśniowa). Wybrany w przetargu wy-
konawca będzie musiał przygotować do-
kumentację techniczną, wykonać roboty 
budowlane i oddać drogi do użytkowania.

III część zamówienia dotyczy roz-
budowy ul. Leśnej w Fastach od km rob. 
0+000 (skrzyżowanie z ul. Łyskowską) 
do km rob. 0+660, a także przebudowy 
ul. Szkolnej w Dobrzyniewie Dużym.

Łączne dofinansowanie z Rządowego 
Programu Polski Ład wynosi 9,5 mln  zł. 
Z  Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg 
gmina uzyskała dofinansowanie w kwocie 
ok. 3,5 mln zł na przebudowę dróg w Sza-
ciłach i na kol. wsi Ponikła (Palestyna) 
o łącznej długości ok. 2 km. 

Na wszystkie wymienione wyżej in-
westycje drogowe pozyskaliśmy dofinan-
sowanie w kwocie ok. 16,3 mln zł.

Co na drogach?

Gmina Dobrzyniewo Duże nawią-
zała współpracę z partnerami litewskimi, 
Rejonem Šilalės, Rejonem Varėnos i Re-
jonem Solecznicki. Planowane są wspólne 
działania w zakresie turystyki i rekreacji, 
modernizacji oświetlenia ulicznego oraz 
zagadnień wodno-kanalizacyjnych. 

Przygotowywane są projekty, które 
mogą uzyskać dofinansowanie ze środków 
Programu Współpracy Transgranicznej 

Polska-Litwa. W naszej gminie będą to: 
budowa terenów turystyczno-rekreacyj-
nych nad rzeką Supraśl w Dobrzyniewie 
Fabrycznym, wymiana oświetlenia ulicz-
nego na ledowe i zakup ciągnika z przy-
czepą asenizacyjna do opróżniania zbior-
ników bezodpływowych i przydomowych 
oczyszczalni ścieków, rozbudowa remizy 
OSP w Kozińcach, szkolenia i wyposażenie 
strażaków.

Współpraca polsko-litewska
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Do 30 czerwca mieszkańcy gminy 
Dobrzyniewo Duże mogą składać wnioski  
o dofinansowanie na:
u trwałą likwidację pieców i kotłów wę-
glowych niespełniających obecnych norm 
ekologicznych i zastąpienie ich ogrzewa-
niem wpływającym na zmniejszenie ni-
skiej emisji;
u dofinansowanie zakupu wraz z monta-
żem instalacji wykorzystujących odnawial-
ne źródła energii w postaci ogniw fotowol-
taicznych lub kolektorów słonecznych.

Udzielenie dotacji dokonywane bę-
dzie w kolejności kompletnie złożonych 
wniosków, aż do wyczerpania środków 
finansowych zabezpieczonych na ten cel 
w budżecie gminy.

Zasady przyznawania dotacji oraz 
wnioski są dostępne na stronie interne-
towej Urzędu Gminy Dobrzyniewo Duże 
www.dobrzyniewo.pl w zakładce „Pobierz 
wnioski”.

Magdalena Bernardowicz

Co w samorządzie?

Dotacje na wymianę pieców i fotowoltaikę

Urząd gminy Dobrzyniewo Duże za-
kupił mały ciągnik wraz z pługiem i posy-
pywarką do zimowego utrzymania chod-
ników na terenie gminy. 

W styczniu przy świetlicy wiejskiej 
we wsi Bohdan została wykonana przy-
domowa oczyszczalnia ścieków. Trwają 
równierz prace związane z przebudową 
stacji uzdatniania wody w tej samej miej-
scowości. Została m.in. wykonana i uru-
chomiona instalacja fotowoltaiczna, odno-
wione pomieszczenia wewnątrz stacji oraz 
zaadoptowane pomieszczenie, w którym 
został umieszczony agregat prądotwórczy, 
ktory stanowić będzie awaryjne zasilanie 
podczas przerw w dostawie energii elek-
trycznej. 

W tym kwartale odnowiono urzą-
dzenia do uzdatniania wody w stacjach 
uzdatniania wody we wsiach Dobrzyniewo 
Duże, Fasty i Jaworówka — odmalowano 
rurociągi, napowietrzacze oraz filtry.

Michał Gabrel

Prace w Bohdanie i nie tylko
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Jeszcze o odpadach 
i nieczystościach 

Co w samorządzie?

decyzji administracyjnej stawkę opłaty 
podwyższonej, tj. 81 zł od jednego miesz-
kańca za każdy miesiąc niewypełniania 
obowiązku zbierania odpadów komunal-
nych w sposób selektywny.

Na www.dobrzyniewo.pl znajduje się 
folder „Gospodarka odpadami i nieczysto-
ściami ciekłymi”, w którym są wszystkie 
aktualne informacje nt. zbiórki odpadów. 

ODPADY 
W PRZEDSIĘBIORSTWACH

Właściciele nieruchomości, na któ-
rych nie zamieszkują mieszkańcy, lecz po-
wstają odpady komunalne (m.in.: sklepów, 
banków, poczty, wszystkich innych jed-
nostek usługowych, obiektów produkcyj-
nych, zakładów usługowych i handlowych) 
mają obowiązek zawarcia indywidualnych 
umów cywilno-prawnych na odbiór i za-
gospodarowanie odpadów komunalnych 
z przedsiębiorcą wpisanym do rejestru 
działalności regulowanej, których wykaz 
można znaleźć na stronie www.dobrzynie-
wo.pl w folderze „Gospodarka odpadami 
i nieczystościami ciekłymi”.

Niedopuszczalne jest mieszanie od-
padów komunalnych z gospodarstwa do-
mowego z odpadami komunalnymi z nie-
ruchomości niezamieszkałej. Gdy dana 
nieruchomość posiada dwie części, tj. 
przeznaczoną na cele mieszkaniowe oraz 
przeznaczoną na działalność gospodarczą, 
właściciel nieruchomości powinien:
u uiszczać do gminy opłatę za gospoda-
rowanie odpadami komunalnymi za część 
dotyczącą nieruchomości zamieszkałej, 

SEGREGACJA OBOWIĄZKOWA
Urząd Gminy w Dobrzyniewie Du-

żym przypomina, że od 1 kwietnia 2020 r. 
obowiązkiem każdego właściciela nieru-
chomości jest obligatoryjne zbieranie po-
wstałych na terenie nieruchomości odpa-
dów komunalnych w sposób selektywny.

Zgodnie z Regulaminem utrzymania 
czystości i porządku na terenie gminy Do-
brzyniewo Duże z dnia 27 lutego 2023  r. 
pojemniki i worki do selektywnej zbiór-
ki odpadów komunalnych powinny być 
zgodne z kolorystyką opisaną poniżej: 
u niebieski oznaczony napisem „Papier” 
— do zbierania papieru;
u zielony oznaczony napisem „Szkło” — 
do zbierania szkła;
u żółty z napisem „Metale i tworzywa 
sztuczne” — do zbierania metali i tworzyw 
sztucznych (w tym opakowań wielomate-
riałowych);
u brązowy oznaczony napisem „Bio” — 
do zbierania odpadów ulegających biode-
gradacji, ze szczególnym uwzględnieniem 
bioodpadów.

Nie ma możliwości uiszczania wyż-
szej opłaty, jeśli właściciel nieruchomości 
nie chce segregować odpadów, jak to mia-
ło miejsce przed 1 kwietnia 2020 r. Teraz 
segregowanie odpadów jest dla wszystkich 
obowiązkowe.

Trzeba pamiętać, że w przypadku 
ujawnienia przez firmę odbierającą od-
pady zbierania odpadów komunalnych 
w sposób nieselektywny, Wójt Gminy Do-
brzyniewo Duże ma obowiązek określić 
właścicielowi nieruchomości w drodze 
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zgodnie ze złożoną deklaracją;
u zawrzeć umowę na odbiór odpadów ko-
munalnych z podmiotem uprawnionym na 
nieruchomość niezamieszkałą, na której 
prowadzona jest działalność gospodarcza. 

Brak aktualnych pisemnych umów na 
odbiór odpadów komunalnych i dowodów 
uiszczania opłat za te usługi, skutkować 
będzie nałożeniem kary grzywny i wszczę-
ciem postępowania nakazującego wykona-
nie tego obowiązku decyzją administracyj-
ną. Umowa z przedsiębiorcą musi dotyczyć 
odbioru i zagospodarowania wszystkich 
fakcji odpadów komunalnych zgodnie 
z wymaganiami określonymi w Regula-
minie utrzymania czystości i porządku 
w gminie Dobrzyniewo Duże. 

Do 15 maja 2023 r. każdy przedsię-
biorca powinien zgłosić się do Urzędu 
Gminy w Dobrzyniewie Dużym (pokój 
nr  9) w celu przedstawienia zawartych 
umów i potwierdzenia uiszczania opłat za 
świadczone usługi. Po wskazanym termi-
nie zostaną przeprowadzone kontrole.

KONTROLE ODBIORU ŚCIEKÓW
Na terenie naszej gminy trwa kon-

trola właścicieli nieruchomości niepodłą-
czonych do sieci kanalizacyjnej w zakresie 
opróżniania zbiorników bezodpływowych 
oraz osadników przydomowych oczysz-
czalni ścieków, poprzez okazanie pisemnej 
umowy na wywóz nieczystości ciekłych 
podpisanej z przedsiębiorcą posiadającym 
zezwolenie Wójta Gminy Dobrzyniewo 
Duże na odbiór i transport nieczystości 
ciekłych oraz faktur lub rachunków po-
twierdzających wykonanie usługi. Posia-
dane dowody uiszczania opłat za wykona-
ną usługę muszą potwierdzać regularność 
wywozów nieczystości z danej nierucho-
mości, a ilość wywożonych ścieków będzie  
porównywana z ilością zużytej wody. 

W sytuacji, gdy właściciel nierucho-
mości nie jest podłączony do sieci wodo-
ciągowej, zużycie wody na osobę wylicza 
się wg rozporządzenia Ministra Infrastruk-
tury z dnia 14 stycznia 2002 r. w sprawie 
określenia przeciętnych norm zużycia 
wody.

 Ważne! Jeśli właściciel nieruchomo-
ści nie będzie mógł udowodnić, że wywo-
ził ścieki ze swojej posesji regularnie, to za 
brak rachunków może zostać skierowany 
wniosek do sądu o ukaranie karą grzyw-
ny do 5 000 zł. Brak regularności wywozu 
nieczystości może także świadczyć o niesz-
czelnym zbiorniku, wówczas sprawa zosta-
nie skierowana do nadzoru budowlanego. 

Częstotliwość opróżniania nieczy-
stości ciekłych została określona w Regu-
laminie utrzymania czystości i porządku 
w gminie Dobrzyniewo Duże przyjętym 
uchwałą Rady Gminy Dobrzyniewo Duże 
z dnia 27 lutego 2023 r. w ten sposób, że:
u właściciele nieruchomości zobowiąza-
ni są do pozbywania się nieczystości cie-
kłych z terenu nieruchomości w sposób 
systematyczny, jednak nie rzadziej niż raz 
na 6  miesięcy, nie dopuszczając do prze-
pełnienia się zbiornika bezodpływowego, 
gwarantując zachowanie czystości i po-
rządku na nieruchomości;
u właściciele nieruchomości wyposażo-
nych w przydomowe oczyszczalnie ście-
ków są zobowiązani opróżniać zbiorniki 
z osadów ściekowych z częstotliwością 
zapewniającą prawidłowe funkcjonowa-
nie oczyszczalni, określoną w instrukcji 
eksploatacji, jednak nie rzadziej niż raz na 
2 lata.

Kontrole będą przeprowadzane cy-
klicznie, raz na 2 lata. 

Więcej informacji na www.dobrzy-
niewo.pl w folderze „Gospodarka odpada-
mi i nieczystościami ciekłymi”. 

                          Magdalena Bernardowicz

Co w samorządzie?
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Pytanie do wójta:
Czy Gmina Dobrzyniewo Duże pro-

wadzi jakieś rozmowy z zarządcą drogi/
podejmuje jakieś starania, by poprawić 
bezpieczeństwo na — nie będzie to chyba 
przesadą — głównym skrzyżowaniu gmi-
ny? Przecięcie DK 65 oraz ul. Białostockiej 
i Kościelnej jest nie tylko niebezpieczne, 
ale też jest miejscem, gdzie często tworzą 
się korki. Teraz tym większe z uwagi na 
otwarcie nowego marketu przy tym skrzy-
żowaniu.               Ewelina

Wójt odpowiada:
Gmina Dobrzyniewo Duże od lat po-

dejmuje starania i interwencje w General-
nej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad 
w celu poprawy bezpieczeństwa na skrzy-
żowaniu drogi krajowej Białystok–Ełk 
z drogą powiatową ul. Białostocka i ul. Ko-
ścielna w Dobrzyniewie Dużym.

Już w poprzednich kadencjach uda-
ło się wprowadzić ograniczenie prędkości 
do 50 km/h oraz zainstalować oświetlenie 
ostrzegawcze nad przejściem dla pieszych. 
Kilka lat temu w wyniku interwencji gmi-
ny wykonano na skrzyżowaniu chodniki, 
które poprawiają bezpieczeństwo pieszych.

Gmina wystąpiła także z propozycją 
budowy lewoskrętów na drodze krajowej 
oraz sygnalizacji świetlnej na skrzyżowa-
niu. W związku z tym, że ograniczenie 
prędkości do 50 km/h nie jest przestrze-
gane przez wielu kierowców, gmina wnio-
skowała o objecie skrzyżowania stałym 
nadzorem prędkości poprzez ustawienie 
fotoradaru.

6 stycznia 2023 r. GDDKiA ogłosiła 
przetarg na opracowanie dokumentacji 
projektowej wraz z pełnieniem nadzo-
ru autorskiego dla zadania: Przebudowa 
skrzyżowania na DK65 w m. Dobrzyniewo 
Duże.

W ramach rozbudowy przewiduje się 
wykonanie dodatkowych pasów do skrętu 
w lewo na drodze krajowej wraz z wyspa-
mi kanalizującymi na początku tych pasów 
i wyznaczenie przejścia dla pieszych wraz 
z azylem w rejonie wyspy kanalizującej. 
Nowe przejścia (2 szt.) będą również wy-
konane na ul. Białostockiej i ul. Kościel-
nej. Skrzyżowanie zostanie wyposażone 
w sygnalizację świetlną, natomiast wszyst-
kie przejścia dla pieszych w dedykowane 
oświetlenie przejść dla pieszych.

Przewiduje się budowę drogi dla pie-
szych i rowerzystów oraz przebudowę ist-
niejących zjazdów na całym projektowa-
nym odcinku. Ze względu na poszerzenie 
korpusu jezdni o dodatkowy pas ruchu zaj-
dzie konieczność przebudowy zatok auto-
busowych po obu stronach skrzyżowania, 
zlokalizowanych na drodze krajowej, wraz 
z budową peronów, miejscem na ustawie-
nie wiaty przystankowej oraz dojściami do 
tych zatok z rejonu skrzyżowania (od stro-
ny lewej chodnik, od strony prawej droga 
dla pieszych i rowerów). Przejścia dla pie-
szych, dojścia między nowymi przejściami 
i istniejącymi elementami infrastruktury 
dla pieszych oraz perony zatok autobuso-
wych wyposażone zostaną w urządzenia 
dla niewidomych i niedowidzących, takie 
jak płytki dotykowe ostrzegawcze i prowa-
dzące.

Zostanie wykonany system odwod-
nienia drogi krajowej w postaci rowów 
otwartych oraz kanalizacji deszczowej 
w rejonie skrzyżowania, oraz w razie ko-
nieczności kanał technologiczny.

Wpłynęły 4 oferty na wykonanie do-
kumentacji projektowej. Postępowanie 
przetargowe dotychczas nie zostało roz-
strzygnięte.

Wojciech Cybulski
Wójt Gminy Dobrzyniewo Duże

MIESZKAŃCY PYTAJĄ, WÓJT ODPOWIADA

Najniebezpieczniejsze skrzyżowanie w gminie

Co w samorządzie?
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Czy kiedy tylko zdobyła Pani umie-
jętność czytania, zakochała się 
Pani w książkach, czy niekoniecz-
nie?

To było dawno temu. Lubiłam czytać. 
Czy była Pani w szkole świetną 
uczennicą z języka polskiego?

Byłam. Pisanie zawsze przychodziło 
mi z łatwością. 
Kiedy i dlaczego zaczęła Pani pisać 
dla dzieci?

Zaczęłam pisać podczas podyplomo-
wych studiów bibliotekoznawstwa, oczy-
wiście zaczęłam od bajek terapeutycznych 
na zaliczenie przedmiotu. Okazało się, że 
dobrze mi to wychodzi. Potem wciągnęło 
mnie pisanie. Dzieciństwo to najbardziej 
mi bliski okres życia. Lubię dzieci.
Czy pisanie jest dla Pani bardziej 
pasją czy misją?

Nie rozumiem, jak pisanie mogłoby 
być misją. Dobra literatura unika dydakty-
zmu i pouczania. Skłania do myślenia, sta-
wia pytania, otwiera głowy i serca. Wyni-
ka z wewnętrznej potrzeby opowiedzenia 
o czymś.
W pytaniu o misję miałam na myśli 
to, że ktoś mógłby być przeświad-

czony, że jego celem życia jest po-
moc dzieciom w przezwyciężaniu 
ich trudności, oswajaniu lęków 
właśnie za pomocą literatury.

Nie myślę w taki sposób o swoim pi-
saniu. 
Bajkoterapia – czy mogłaby Pani 
przybliżyć czytelnikom to pojęcie?

Bajkoterapia należy do biblioterapii, 
czyli terapii literaturą. Bajkoterapia jest 
skierowana do dzieci i zajmuje się lękami, 

Terapeutyczne bajki pani Celiny
Rozmowa z Celiną Zubrycką

Była nauczycielką języka polskiego, bibliotekarką, pracuje z dziećmi 
o specjalnych potrzebach edukacyjnych. Pisze bajki terapeutyczne 
i relaksacyjne. Autorka książek „Królewna na złotym wózku” (wygrana 
w ogólnopolskim konkursie literackim „Tutaj jestem”), „Lalka Lucy”, 
„Osioł Mateusz”, „Tere fere, czyli bajki z dziecięcego pokoju” . Dwukrot-
na stypendystka Marszałka Województwa Podlaskiego, przewodniczą-
ca i założycielka Koła Podlaskiego Polskiego Towarzystwa Bibliotera-
peutycznego.

LUDZIE GMINY

Celina Zubrycka
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problemami najmłodszych czytelników. 
Dzieci potrzebują takiej literatury. Chcą 
o tym czytać i rozmawiać. Im szybciej 
pozbędą się swoich lęków, zrozumieją, że 
zdarzają się one również innym, tym ła-
twiej będzie im żyć. Bajki terapeutyczne 
pomagają też zbudować poczucie własnej 
wartości albo nawet się zrelaksować.
Ile czasu zajmuje Pani twórczość 
pisarska w ciągu miesiąca?

Trudno powiedzieć. Zajmuje mój 
wolny czas, czyli weekendy, ferie, wakacje. 
Podobno ludzie zajmujący się 
sztuką, są introwertykami i „noc-
nymi markami”. Jak to jest w Pani 
przypadku?

Nie jestem ani introwertykiem, ani 
nocnym markiem. Lubię rozmowy z ludź-
mi, co tydzień jestem na spotkaniu autor-
skim w innym miejscu; a co do długości 
snu, to najlepiej 12 godzin. 
Co Pani pomaga w myśleniu o tym 
co napisać i jak poprowadzić fabu-
łę?

Spokój wewnętrzny i wolny czas. Im 
częściej piszemy, tym lepiej nam to wycho-
dzi. 
W lutym tego roku otrzymała Pani 
stypendium artystyczne na napi-
sanie i wydanie „Bajek z Podlasia”. 
Co to za projekt?

Chcę napisać i wydać książkę z baj-
kami z Podlasia. Nie ma takiej. Bajki będą 
się działy tu i teraz; w miejscach typowych/
ciekawych na Podlasiu. Bohaterami będą 
zwierzęta, np. łoś znad Biebrzy, może ja-
kieś kury, może truskawki, przedmioty ta-
kie jak drewniana łyżka.

Bajki mają przybliżyć dziecku nasz 
region, zainteresować go tym, co można tu 
przeżyć. 
Była Pani nauczycielką języka 
polskiego w Choroszczy, a potem 

w Zespole Szkolno–Przedszkol-
nym w Dobrzyniewie Dużym. Czy 
to prawda, że współcześni ucznio-
wie nie cierpią czytania lektur? 
Czy uważa Pani, że ogólnie poziom 
czytelnictwa wśród nastolatków 
rośnie czy maleje?

Nikt nie lubi przymusu i pewnie 
książki, które zostają lekturami trudniej 
docierają do uczniów. Niektóre są też za 
trudne dla nich.

Czytanie książek wymaga większej 
uwagi i wysiłku ze strony osób, które się 
tym zajmują. Animacja czytelnictwa to 
skomplikowana sprawa. Trzeba zachęcać, 
wskazywać drogi, podążać za oczekiwa-
niami czytelników.  
Jakie są Pani refleksje po odbyciu 
wielu spotkań autorskich? Czy 
młodsze dzieci  są zainteresowane 
literaturą? Czy cieszy je czytanie 
książek?

Oczywiście, że cieszy. Bardzo lubią 
spotkania z autorami. 
Książki jakich autorów lubi Pani 
czytać?

Opowiem o autorach literatury dzie-
cięcej. Lubię książki Katarzyny Ryrych. To 
czarodziejka. Bardzo głęboko wnika w du-
szę swoich bohaterów. Podziwiam Marcina 
Szczygielskiego. Wszystkie jego książki są 
doskonałe, a jaka wyobraźnia. Rozśmiesza 
mnie Rafał Witek, Grzegorz Kasdepke. Ko-
cham Davida Walliamsa za humor i odwa-
gę w mówieniu o świecie.
Jestem przekonana, że czytelnicy 
jednak bardzo chcieliby wiedzieć, 
jakiego rodzaju literaturę dla do-
rosłych Pani preferuje.

Na pewno unikam kryminałów i tril-
lerów, bo mieszkam pod lasem... Pomimo 
tego zdecydowałam się przeczytać książ-
ki Bondy. Podobały mi się. Teraz czytam 

LUDZIE GMINY
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„Japoński wachlarz” Joanny Bator, czeka 
„Ucieczka od bezradności” Tomasza Sta-
wiszyńskiego. Wczoraj czytałam I.D. Yalo-
ma „Mama i sens życia”, a przedwczoraj  
A. Koszko „Psychoanalityczne ABC”. 
Jakiej rady udzieliłaby Pani 
wszystkim, którzy chcieliby zająć 
się pisarstwem?

Jeżeli ktoś chce pisać, to trzeba zacząć 
to robić. Sam proces jest ciekawy, a nawet 
magiczny. Trzeba być odważnym i cierpli-
wym. Twórczość polega na poszukiwaniu, 
podążaniu swoimi drogami, podejmo-
waniu decyzji, wybieraniu. To jest trudne 
i konieczne. 
Rzucić pracę i żyć z pisania. Czy to 
mogłoby się udać?

To zależy jak sprzedają się książki 
i czy jesteśmy wystarczająco pracowici 
oraz zdyscyplinowani. Na pewno jest to 
marzenie większości artystów.
Jak bliskie osoby odbierają Pani 
twórczość? Czytają, recenzują?

Czytają i recenzują osoby, które zna-
ją się na literaturze, np. wydawcy, pisarze. 
Cenię sobie opinie córki — studiuje reży-
serię w Łódzkiej Szkole Filmowej.
Mieszka Pani w Dobrzyniewie, czy 
ma Pani swoje ulubione miejsce 
spacerowe? 

Mieszkam w Dobrzyniewie pod la-
sem i za lasem. To zależy, z której strony 
patrzymy. Jeżeli wychodzę na spacer z psa-
mi, idę tam, gdzie nie ma domów. Bez nich 
najczęściej kieruję się w stronę Krynic albo 
Pogorzałk. Wszędzie ładnie. Zamieszkali-
śmy tutaj ze względu na wyjątkowy krajo-
braz i odległość od Białegostoku. 
Którą książkę zabrałaby Pani ze 
sobą na bezludną wyspę?

Obawiam się, że nie miałabym tam 
czasu czytać. W związku z tym może przy-
dałaby się jakaś o radzeniu sobie na bez-
ludnej wyspie albo po prostu „Robinson 
Cruzoe”. 
Dziękuję za rozmowę.

    Rozmawiała Joanna Żarniewska

LUDZIE GMINY
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Na początku XX w. nauka w szkole 
w Nowym Aleksandrowie trwała od póź-
niej jesieni do wiosny, w okresie letnim 
dzieci pomagały rodzicom w pracach go-
spodarskich. W szkole uczyło się 40 dzieci 
w różnym wieku. W roku 1919/20 szkoła 
miała statut publicznej szkoły powszechnej 
w Nowym Aleksandrowie, kierownikiem 
był Włodzimierz Hubar, a lekcje prowa-
dzono w wynajętych domach: Perkow-
skich, Chilińskich i Rybałtowiczów. Nauka 
była dwuzmianowa. Uczono języja pol-
skiego, religii, kaligrafii, arytmetyki, geo-
grafii, historii, rysunku, śpiewu i gimna-
styki. W latach 1922/23 w szkole uczyło się 
43 uczniów w 4 klasach. W roku 1923/24 
było już 61 dzieci, kierownikiem pozosta-
wał Włodzimierz Hubar. 

W latach od 1926/27 do 1938/39 
w szkole uczyło się od 195 do 299 uczniów.  
Uczęszczały do niej dzieci z Nowego Alek-
sandrowa, Ogrodnik, Leńc, Podleńc, Let-
nik, Dobrzyniewa Fabrycznego i być może 
z Bohdana.

W 1932 roku ruszyła budowa nowej 
szkoły na placu przekazanym przez Piotra 
Gąsiewskiego i Feliksa Poleckiego. Dyrek-
torem szkoły nadal był Włodzimierz Hu-
bar, pełni on też funkcję prezesa komitetu 
budowy szkoły. Prace wspierał ówczesny 
wójt gminy Obrubniki Władysław Kru-
szewski. W październiku 1933 r. odbywa 
się poświęcenie fundamentów szkoły przez 
księdza Franciszka Ratyńskiego, probosz-
cza parafii w Dobrzyniewie Kościelnym. 
1933 r. to oficjalna data powstania szkoły. 
Wtedy zmienia się nazwa plaówki: Pu-
bliczna Szkoła Powszechna w Nowym 
Aleksandrowie z polskim językiem na-

uczania. W latach 1938/39 rozpoczyna się 
nauka w szkole. 

W latach 1939-1941 szkolnictwo było 
pod władzą sowiecką, a w latach 1941-
1944 pod władzą niemiecką. W okresie 
1939-1941 wszystkie nazwy przedmiotów, 
nazwiska nauczycieli i dzieci były zapisa-
ne w języku rosyjskim. W 1941 r. naukę 
zawieszkono, szkoła została zajęta przez 
Niemców. W tym czasie odbywają się tajne 
nauczania w Letnikach, Ponikłej, Obrub-
nikach. 

Po wyzwoleniu w 1944 r. przez Ar-
mię Sowiecką spod okupacji hitlerowskiej 
przystąpiono na nowo do organizacji jaw-
nej szkoły. Plan był trudny do realizacji 
— budynek szkoły był w stanie nienada-
jącym się o użytku, klasy były zniszczone 
okna i ściany pokryte kurzem i brudem, 
a sprzęt szkolny został rozproszony po wsi. 
W 1944  r. kierownikiem szkoły zostaje 
pan Jakub Dobek, a budynek szkoły zosta-
je doprowadzony do stanu używalności. 
W dniu 20.09.1944 r. następuje otwarcie 
szkoły poprzedzone mszą w kościele pa-
rafialnym w Dobrzyniewie Kościelnym 
z udziałem uczniów, rodziców i nauczycie-
li. 22 września odbywa się zebranie rodzi-
cielskie, na którym postanowiono że każdy 
rodzic wpłaci po 100 zł od dziecka na fun-
dusz szkolny celem zapewnienia środków 
na remont szkoły. Rodzice zobowiązali się 
dostarczać nauczycielom co pół roku: 4 kg 
żyta, 16 kg ziemniaków, 1 kg kaszy, 3/4 kg 
pszenicy, 1 kg tłuszczu, 5 l mleka, 5 par jaj.
Było to związane z trudną sytuacją gospo-
darczą nauczycieli. W latach 1944/45 szko-
ła liczyła 6 oddziałów. 9 nauczycieli uczyło: 
języka polskiego, religii, arytmetyki, przy-

Historia Szkoły Podstawowej 
w Nowym Aleksandrowie

ŚLADAMI HISTORII
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rody, geografii, rysunku, zajęć praktycz-
nych, śpiewu oraz w-f. 

W dniu 17.03.1945 r. uczniowie 
szkoły przystąpili do spowiedzi i komunii 
w kościele w Dobrzyniewie Kościelnym. 
Od tego też roku zaczęto obchodzić Święto 
Pracy 1 maja i rocznicę Konstytucji Majo-
wej. W 1954 r. kierownikiem szkoły został 
Jerzy Skwarski, funkcję tę pełnił do 1985 r. 
W roku 1959 władza komunistyczna zdej-
muje w szkołach i urzędach publicznych 
krzyże, likwiduje na wiele lat naukę religii, 
krzyże i religia wracają na swoje miejsce 
w 1989 r., po zwycięstwie „Solidarności”.

Zimą 1958/59 w szkole przeprowa-
dzono duży remont, zlikwidowano dużą 
salę widowiskową, a utworzono 3 sale 
lekcyjne. Było to konieczne ze względu na 
dużą liczbę dzieci — klasy liczyły nawet po 
47 uczniów. W tym czasie szkoła została 
otynkowana, a plac szkolny został ogro-
dzony. W 1977 r. wymieniono piece ka-
flowe na c.o. odnowiono podłogi, wymie-
niono oświetlenie. W 1983 r. dobudowano 
4 sale i szatnię, wygospodarowano 2  po-

mieszczenia na mieszkania dla nauczy-
cieli, zamieszkali tu: dyrektor szkoły Jerzy 
Skwarski z żoną i Larysa Skurczyńska. 

Szkoła publiczna w Nowym Alek-
sandrowie istnieje do dziś. Od 1999 r. jej 
dyrektorem jest Katarzyna Kozłowska. 
W dniu 14.10.2003 r. została odsłonięta 
pamiątkowa tablica poświęcona powstaniu 
szkoły oraz jej inicjatorowi, wieloletniemu 
dyrektorowi Włodzimierzowi Hubarowi.

Obecnie w szkole jest 10 klas 
i 4 oddziały przedszkolne. Uczy się tu 
219 uczniów i 97 przedszkolaków, pracuje 
51 nauczycieli. W 2023 r. szkoła w Nowym 
Aleksandrowie obchodzi 90-lecie powsta-
nia.

*
Przy pisaniu historii tej szkoły korzy-

stałem z pracy dyplomowej pani mgr Do-
miniki Sławińskiej. 

Serdecznie dziękuję pani Dyrektor 
Katarzynie Kozłowskiej oraz pani mgr Do-
minice Sławińskiej za udostępnione mate-
riały.

                                           Jan Gałecki 

ŚLADAMI HISTORII



głos dobrzyniewa

18

„Otwarta szkoła” podczas ferii zimowych

OŚWIATA, KULTURA, WYCHOWANIE

W dniach 23.01-27.01.2023 r. w Ze-
spole Szkolno-Przedszkolnym w Dobrzy-
niewie Dużym zostały zorganizowane 
zajęcia w ramach programu „Otwarta 
szkoła”, w którym wzięli udział uczniowie 
klas I-IV. Opiekunami grupy były: Karo-
lina Koczewska, Katarzyna Radziszewska 
oraz Elżbieta Wojno. Program finanso-
wany był przez Gminną Komisję Rozwią-
zywania Problemów Alkoholowych oraz 
rodziców uczęszczających dzieci. Ucznio-
wie mieli możliwość wzięcia udziału w za-
jęciach sportowych w „Strefie Wysokich 
Lotów”, w warsztatach plastycznych or-
ganizowanych przez „Gminne Centrum 
Kultury”. Kolejną atrakcją były „Mobilne 

Laboratoria Przyszłości”, gdzie uczniowie 
bliżej zapoznali się z drukarką 3D oraz ro-
botami Photon. Została również zorgani-
zowana wycieczka do Białegostoku, gdzie 
dzieci odwiedziły kino „Helios”, odbyły 
spacer po centrum miasta, a na końcu zja-
dły pizzę. Ostatniego dnia „Otwartej szko-
ły” uczniów odwiedziła „Puchata radość” 
- warsztaty edukacyjno-terapeutyczne ze 
zwierzętami, a na koniec przygotowali-
śmy pyszne gofry. Między zaplanowanymi 
atrakcjami odbywały się zajęcia sporto-
we, sensoryczne, plastyczne oraz różnego 
rodzaju gry i zabawy. Wszyscy zgodnie 
stwierdzili, że był to udany pierwszy ty-
dzień ferii.                               Wanda Różańska

Zespół Folklorystyczny Narwianie Dożynki Wojewódzkie w Krypnie 2001. Na zdjciu: Jan Bójko, Antoni 
Adamski, Wanda Adamska, Domicela Paszkowska, Marianna Danuta Przybyłek, Alicja Jadwiga 
Sambor, Antoni Szałkowski, Danuta Jadwiga Kruszewska, Adam Kitlas, Ewa Wyszyńska, Władysława 
Szaciłowska

HISTORIA JEDNEGO ZDJĘCIA
Fot. Krzysztof Bagiński
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Urodziny Oli
Oświata, kultura, wychowanie

Ola jest uczennicą ZSP w Dobrzy-
niewie Dużym, ale ze względu na swój 
stan zdrowia nie może chodzić do szkoły 
ze swoją klasą. Ma jednak wspaniałych 
nauczycieli i to właśnie oni wspierają na-
stolatkę niemalże każdego dnia. Ola jest 
cudowną, pogodną dziewczynką, wielbi-
cielką Sanah i kotów. Uwielbia dostawać 
listy i niespodzianki od kolegów ze szko-
ły. Czyta je kilkakrotnie i zawsze odpi-
suje swoim przyjaciołom. Największym 
prezentem dla Oli jest obecność drugie-
go człowieka. Dlatego, jeśli tylko jej stan 
zdrowia na to pozwala, chętnie i z wielką 
radości przybywa na uroczystości klasowe. 

W tym roku Ola dostała prezent uro-
dzinowy, jakiego się nie spodziewała. Jej 
koledzy i koleżanki — uczniowie Zespołu 
Szkolno-Przedszkolnego w Dobrzyniewie 
Dużym przygotowali dla niej kartki z ży-
czeniami oraz własnoręcznie malowane 
koszulki, a Fundacja „Bajkowa Fabryka 
Nadziei”, która na co dzień działa na od-
działach onkologii dziecięcej, zadbała 

o prezenty i tort (przygotowała go Moja 
słodka pasja — Pracownia Tortów Bia-
łystok). W niedzielę 12 stycznia, Bartek 
i Małgosia postanowili sprawić przyjem-
ność 13-letniej księżniczce Oli. Ogrom-
na radość Oli wywołała u wolontariuszy 
wzruszenie. Czasami tak niewiele trzeba, 
aby podarować trochę nadziei drugiej 
osobie. Ola ma cudownych, pozytywnych 
i ciepłych rodziców oraz bajkowe rodzeń-
stwo. Cieszymy się, że mogliśmy chociaż 
na chwilę wywołać uśmiech i radość. Wła-
śnie tą radością chcemy podzielić się tutaj 
— radością i nadzieją, którą niosą bajkowi 
wolontariusze w trudzie jakim jest choro-
ba.                                        Wanda Różańska
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Oświata, kultura, wychowanie

Przedszkolaki z Nowego Aleksandro-
wa nie narzekają na nudę. U nas zawsze 
dzieje się bardzo dużo. W lutym obchodzi-
liśmy mnóstwo świąt nietypowych: dzień 
pizzy, dzień kota, walentynki, tłusty czwar-
tek, dzień dinozaura, dzień nauki polskiej, 
w związku z którym zorganizowaliśmy 
konkurs pt. „Układ Słoneczny widziany 

oczami przedszkolaków”. Było mnóstwo 
zabaw ruchowych, plastycznych, senso-
rycznych. Próbowaliśmy włoskiej pizzy, 
domowych pączków. Uśmiechy na twa-
rzach dzieci gościły każdego dnia. Nasze 
przedszkole drugim domem jest!

Emilia Adamowicz-Cwalina
Ewelina Paniczko-Dominiuk

Nasze przedszkole drugim domem jest
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Oświata, kultura, wychowanie

W przedszkolu w Nowym Aleksan-
drowie często prowadzone są zajęcia z ele-
mentami integracji sensorycznej. Zabawy 
sensoryczne pobudzają zmysły, uczą dzie-
ci odpowiedniego reagowania na bodźce 
zewnętrzne i wrażenia zmysłowe, mają 
ogromny wpływ na ogólny rozwój dziecka. 
Przedszkolaki pokonują różnego rodzaju 
ścieżki sensoryczne przygotowane z pomo-
cy dostępnych w placówce (mini ścieżki, 
poduszki, kamyki sensoryczne, woreczki 
gimnastyczne o różnym wypełnieniu, itp.),                 
ale i materiałów przygotowanych przez 
nauczycieli. Uczestnicy zajęć przechodzą 
przez ścieżki w różny sposób: na stopach, 
czworakując, z zamkniętymi, otwartymi 
oczami. Chętnie wykonują ćwiczenia gim-
nastyczne oraz masażyki przy użyciu piłek 
oraz wałeczków z wypustkami. Poznają 
różne faktury i tworzą przy ich użyciu kre-
atywne prace plastyczne. 

Zajęcia z elementami integracji senso-
rycznej cieszą się dużym zainteresowaniem 
wśród dzieci i dają im dużo radości.

Katarzyna Pancewicz
Emilia Adamowicz-Cwalina

                       

Zajęcia z elementami integracji sensorycznej
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OŚWIATA, KULTURA, WYCHOWANIE

Uczniowie Szkoły Podstawowej 
w Pogorzałkach wzięli udział w projekcie 
„Poznajemy zabytki Gminy Dobrzynie-
wo Duże”. W ramach zajęć zapoznali się 
z historią swoich miejscowości, dowiedzie-
li się, jakie zabytki znajdują się na terenie 
gminy i które z nich są najbardziej war-
tościowymi świadkami historii regionu. 
Korzystając z różnych źródeł, odszukiwali 
informacje na ich temat, fotografowali, 
stworzyli prace plastyczne. 

Tematem prac był jeden z najcen-
niejszych zabytków w naszej gminie 
— przykościelna kapliczka przydrożna 
w Pogorzałkach, którą młodsi uczniowie 
postanowili zrekonstruować za pomocą 
klocków LEGO. W ramach podsumowania 
tych działań, uczniowie stworzyli prezen-
tację interaktywną, zawierającą najistot-

niejsze informacje o najcenniejszych histo-
rycznie obiektach w gminie, zaś w aplikacji 
Goosechase powstała gra „Zabytki gminy 
Dobrzyniewo Duże”, zawierająca specjalne 
misje do wykonania.

Paulina Pruszyńska

Sposób na poznanie zabytków

W szkole w Nowym Aleksandro-
wie odbyła się zbiórka darów dla dzieci 
z Rodzinnego Domu Dziecka „Otwórz 
Serce”. Do akcji przystąpiły przedszkolaki 
i uczniowie wraz z  rodzicami i nauczy-
cielami. W jej ramach zebrano ubrania, 

środki higieniczne, zabawki, książeczeki, 
i słodycze dla podopiecznych placówki. 
Zbiórka miała uświadomić dzieciom, jak 
ważna jest bezinteresowna pomoc i zwró-
cić uwagę na potrzeby innych.

Zebrane dary zostały przekazane pod-
opiecznym domu dziecka przez nauczycie-
li przedszkola. Na miejscu przywitały ich 
dzieci siedzące przy choince, które bardzo 
się ucieszyły  na widok ogromnych, pięknie 
zapakowanych paczek. Jedna z dziewczy-
nek podarowała przepiękne, własnoręcz-
nie namalowane rysunki aniołków, które 
obecnie zdobią nasze sale przedszkolne.

 Pamiętajmy, jak ważne jest dziele-
nie się radością z innymi  oraz o tym, że 
wszystko co dobre, kiedyś do nas powróci.                                                                                                              

Małgorzata Bielawska

Dary dla dzieci z domu dziecka



23

Innowacja na piątkę
Drugi raz z rzędu Szkoła Podstawo-

wa w Pogorzałkach znalazła się w gronie 
17 placówek nagrodzonych w konkursie 
MEiN „Kierunek — Innowacja 2022” wy-
łaniającym najciekawsze innowacje peda-
gogiczne realizowane w szkołach. 

Zwycięską innowację „Pokonaj po-
twora! Gamifikacja na lekcjach języka pol-
skiego” oparto na metodzie przeniesienia 
na lekcję mechanizmów gier (gamifikacji), 
w celu zaangażowania uczniów i zmotywo-
wania ich do poszerzenia wiedzy. Działa-
niami objęto uczniów klas IV-VIII, którzy, 
przeobraziwszy się drużyny wojowników, 
mieli za zadanie pokonać wroga. W tym 
celu w klasie zawieszono podobizny pię-

ciu stworów, po jednym dla każdej z grup. 
Obok każdego z nich umieszczono pasek 
życia, przy czym liczba ta uzależniona była 
od liczby uczniów w klasie (większa klasa 
— więcej punktów życia potwora). Na po-
konanie przeciwnika klasa miała pięć tygo-
dni, podczas których każdą zdobytą ocenę 
lub plus przeliczano na punkty wg okre-
ślonej skali, a następnie „zdejmowano” 

z paska życia potwora. Klasa, która jako 
pierwsza odebrała wszystkie punkty życia 
przeciwnikowi, otrzymywała  nagrody in-
dywidualne (m.in. kupony na dodatkowy 
punkt na sprawdzianie, koło ratunkowe 
zwalniające z odpowiedzi) oraz nagrodę 
grupową, którą było nocowanie w szkole.  

Innowacja przyczyniła się do budo-
wania nawyków efektywnej nauki, zwięk-
szenia motywacji wśród uczniów, którzy 
o wiele chętniej niż zazwyczaj podejmo-
wali się dodatkowych zadań, wychodzili 
z własną inicjatywą, tworząc m.in. teledysk 
do „Świtezianki” Adama Mickiewicza czy 
strony poświęcone bohaterom literackim. 
Ponadto innowacja pozytywnie wpłynęła 

na integrację klas — lepsi uczniowie po-
magali słabszym, współpracowali.  

Metoda gamifikacji to doskonały spo-
sób na uatrakcyjnienie zajęć i zaangażo-
wanie ucznia, który przestaje postrzegać 
szkolne zadania jako przykry obowiązek, 
dostrzegając w nich źródło dobrej zabawy 
i zdrowej rywalizacji. 

autorka innowacji
Paulina Pruszyńska 

Oświata, kultura, wychowanie
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Rosną z matematyką
nym celem jest doskonalenie kompetencji 
matematycznych dzieci przedszkolnych 
poprzez zabawę, ćwiczenia praktyczne 
oraz umożliwienie im osiągnięcia sukcesu 
i sprawdzenia swoich umiejętności. 

Projekt zakłada przeprowadzenie 
cyklu zajęć podzielonych tematycznie na 
4 moduły. Każdy moduł odpowiada sfe-
rze percepcji dziecka, stanowi kanał, za 
pomocą którego kształtowane są kom-
petencje matematyczne. Zajęcia rozwiną 
pożądane kompetencje i ukażą zależności 
matematyczne w życiu codziennym oraz 
praktyczne ich zastosowanie. Wykorzysta-
ne zostanie holistyczne podejście do naby-
wania umiejętności poprzez metody silnie 
aktywizujące i zabawę, włączając w proces 
otoczenie dziecka: rówieśników, rodziców 
i dziadków. 

Czas przewidziany na realizację pro-
jektu to: luty 2023-czerwiec 2023.

Marta Opolska
 

Szkoła Podstawowa im. Królowej 
Bony Sforzy w Obrubnikach znalazła się  
w gronie zwycięzców drugiej edycji pro-
gramu grantowego mFundacji „Rosnę  
z matematyką”. 

W projekcie „Odkryjmy matematykę” 
biorą udział dzieci 5-6-letnie. Jego głów-

OŚWIATA, KULTURA, WYCHOWANIE
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Klimatyczny koncert „o kobietach, 
dla kobiet i dzięki kobietom” w wykonaniu 
trio W dobrym tonie zabrzmiał w Wiej-
skim Domu Kultury w Podgorzałkach. 
Tego wieczoru usłyszeliśmy znane polskie 
utwory, w wyjątkowych aranżacjach. Fan-
tastyczni artyści w osobach: Moniki, Da-
niela i Michała Kamińskich wprawili ze-
brane audytorium w rewelacyjny nastrój. 
Rozśpiewana publiczność wypraszała ko-
lejne bisowania. 

Sala klubowa, przekształcona w ka-
wiarnianą przestrzeń, ugościła ponad 80 
osób. Na stołach ozdobionych tulipanami 
znalazły się filiżanki z kawą i herbatą oraz 
zdobione owocami torciki.

Przed koncertem oraz tuż po w stwo-
rzonym na potrzeby wieczoru studio foto-
graficznym można było uwiecznić się na 
indywidualnym portrecie lub kombinacji 
grupowej.

Zebrana widownia poznała również 
miłośników fotografii wyłonionych w kon-
kursie „Zakochaj się w swojej gminie!” or-
ganizowanym przez Urząd Gminy w Do-
brzyniewie Dużym. Klasyfikacja twórców, 
którzy miłość do swej małej ojczyzny 

uwiecznili na zdjęciach przedstawia się na-
stępująco: I miejsce – Stanisław Jagłowski, 
II miejsce – Krystyna Snarska, III miejsce – 
Dagmara Owsiejczyk; wyróżnienia: Anna 
Dąbkowska, Tadeusz Snarski, Krzysztof 
Pogorzelski, Martyna Adamska, Aleksan-
dra Chilińska, Krzysztof Ignatowski.

Na zakończenie wszystkie uczestnicz-
ki otrzymały cebulki hiacyntów w dekoro-
wanych doniczkach, które wręczał osobi-
ście wójt Wojciech Cybuski. 

Był to niezwykle sympatyczny i udany 
wieczór stworzony dla Pań z okazji Dnia 
Kobiet i obiecujemy, iż nie ostatni. Zapra-
szamy na kolejne spotkania w dobrym to-
nie z GCK.

Oktawiusz Stępień

Dzień Kobiet w Dobrym Tonie 
Oświata, kultura, wychowanie



głos dobrzyniewa

26



27



głos dobrzyniewa

28

Wiejski Dom Kultury w Pogorzał-
kach zamienił się w salę balową dla bo-
haterów i bohaterek, zbrojnych rycerzy 
i królewien, czarodziejów i egzotycznych 
Hawajczyków. Już na wejściu czekały na 
wszystkich stoły pełne soczystych, świe-
żych owoców, słodkich bakalii i suszo-
nych jabłek z aromatycznym cynamonem, 
w powietrzu unosił się aromat świeżo 
parzonej kawy, a zanim muzykalny Wilk 
zaczął uwalniać pierwsze piosenki, czuj-
ne ucho mogło wychwycić dźwięki po-
p-pop-pop, czyli przygotowywanego na 
miejscu popcornu. A w środku.. na prawo 
foto-budka, a obok niej pokaźna kolekcja 
masek, sztucznych wąsów i peruk. Może 
i przyszłam tutaj jako czarny kot, ale na 
krótką chwilę mogę zostać dziką piratką 
albo szalonym golibrodą. Uwaga! Cyk! Ta-
-dam! Nowa ja! Na lewo... pędzle, farby i te 
kolory! Malowanie twarzy i kolejna okazja 
do metamorfozy.

Kiedy sala pełna już była gwaru, jak 
na dworcu w największych stolicach świa-
ta, wsiąść można było do pociągu i może 
nie w 80 dni, jak z gentlemanem Foggiem, 
ale w magiczny kwadrans z Panią Wandą, 
wyruszyć w podróż dookoła świata... wie-
deński walczyk, rozkołysana Macarena, 
skoczny kankan i nasze kochane, rodzime, 
podlaskie melodie. 

W programie balu były też konkursy 
kuszące słodkimi nagrodami oraz występ 
Łukasza Bacha z Małego Teatrzyku, pod-
czas którego można było m.in. dowiedzieć 
się jak przekłuć balon tak, aby go nie prze-
kłuć czy zobaczyć jak balon „zjada” dłoń 
oraz głowę, co wzbudziło zachwyt i szcze-
rą radość nie tylko wśród dzieci. Tego nie 
da się opisać, to trzeba zobaczyć!

Ewelina Ściślicka

Bal karnawałowy
OŚWIATA, KULTURA, WYCHOWANIE
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Akcja Ferie w GCK
Jak co roku GCK zadbało o zorgani-

zowanie ferii zimowych dla dzieci z naszej 
gminy. Postawiono przede wszystkim na 
różnorodność i możliwość doświadczenia 
czegoś nowego.

Pierwszy dzień był dniem warszta-
towy. Jedna grupa pracowała z drewnem 
pod czujnym okiem Dariusza Kotyńskie-
go, druga ćwiczyła się w sztuce hafciarskiej 
przy doświadczonej w temacie Wandzie 
Dzienis. Po zajęciach wymagających sku-
pienia i uwagi, przyszedł czas relaksu, kie-
dy można było puścić wodze wyobraźni 
i uwolnić ciało podczas nauki tańca słyn-
nej już na całym świecie Pannie Wednes-
day, której mroczna stylizacja stała się in-
spiracją do sesji fotograficznej.

Każdy uczestnik akcji feryjnej mógł 
się poczuć jak słynny Ethan Hawke z „Mis-
sion Impossible”, korzystając z atrakcji ja-
kie przyniosły odwiedziny w Lastagu. Po 
nich zawitaliśmy do Polskiego Radia Bia-
łystok.

Dzień trzeci upłynął na konkuren-
cjach sportowych i grach pod okiem licen-
cjonowanego trenera sportu Karola Len-
czewskiego, a strażacy z OSP Pogorzałki 
zaprezentowali spektakularne akcje ratow-
nicze oraz opowiedzieli o specyfice pracy 
strażaka ochotnika.

Dzień czwarty to podróż w przeszłość 
i spotkanie z Andrzejem Tarasewiczem, 
przewodnikiem po Supraślu. Piątego dnia 
każdy mógł się poczuć jak w Master Chef 
Junior. I na sam koniec dzieci dzięki złotej 
medalistce Mistrzostw Świata w łucznic-
twie konnym — Annie Sokólskiej i in-
struktorom z AMM Archery już wiedzą 
jak trzymać łuk i jak przygotować swoje 
ciało, aby mierzyć celnie i skutecznie. 

Ewelina Ściślicka



głos dobrzyniewa

30

26 marca sala Gminnego Centrum 
Kultury zamieniła się w teatr. Wśród 
wspaniałej scenografii z kolorowych, pier-
nikowych kamienic stanął drewniany, 
starodawny kredens oraz dwoje aktorów 
z Teatru pod Orzełkiem w misternie dobra-
nych kostiumach. Kunszt sceniczny dwoj-
ga artystów przybyło podziwiać ponad 70 
osób. Widownię, stworzoną z muzycznego 
dywanu, wygodnych kanap, miękkich sze-
ścianów i walców, wypełniły dzieci wraz 
z rodzinami. Wszyscy byli przygotowani, 
by cieszyć oczy i uszy wspaniałym wido-
wiskiem scenicznym połączonym z dyna-
miczną animacją publiczności. 

Spektakl „Opowieści Starego Kreden-
su” zrealizowany był w konwencji teatru 
przedmiotu. Stolnica stała się stolicą baj-
kowego królestwa, gdzie rządził król Wałek 
Pierwszy, a w pobliskiej pieczarze hałaso-
wał smok stworzony z tłuczka, drewnia-
nych łyżek i foremek do ciasta. Chlebowa 
Kromka ożywała i nuciła pieśń o Złotej 
Kaczce pływającej po podziemnym stawie, 
zaś kuchenny ręcznik po zawiązaniu supeł-
ków zamieniał się w lalkę biednego Jasia 
marzącego o legendarnym bogactwie. 

Po spektaklu, który przyjęto owacja-
mi, nastał czas rodzinnych zabaw i ani-
macji w Cukierni Pana Marcepana. Nie 
zabrakło tańców przytulańców, podskaki-
wańców i rozgrzewańców. W przerwach 
między tańcami uczestnicy zabawy rywa-
lizowali w słodkich konkursach, dekoro-
wali lukrem rodzinę Ciastusiów, pracowali 
w fabryce słodkości, karmili torcikami baj-
kowego Jasia i Małgosię. Na końcu zabawy 
wielki Lizak wskazał Króla i Królową Balu. 

Podczas spotkania teatralnego pa-
nowała fantastyczna, rodzinna atmosfera. 
Aktorzy Mariusz Orzełek oraz Małgorzata 
Linkiewicz, mistrzowsko animowali  pu-
bliczność, która nie pozostawała dłużna 
i bardzo aktywnie uczestniczyła we wszyst-
kich zaproponowanych aktywnościach. 
To była wspaniałe niedzielne popołudnie. 
Zapraszamy na kolejne podobne wydarze-
nia.

działamy, nie narzekamy

Teatralna 
niedziela w GCK

Oktawiusz Stępień
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19 lutego w przychodni w Dobrzy-
niewie Fabrycznym odbyły się Walentyn-
ki z krwiodawcami. Pomimo ostatków, 
na pomoc potrzebującym ruszyło wielu 
mieszkańców gminy Dobrzyniewo Duże 
oraz Białegostoku. Jak zawsze akcja stowa-
rzyszenia Młodzi z Dobrzyniewa zakoń-
czyła się sukcesem. Co bardzo cieszy, dużo 
nowych osób spoza gminy wybrało naszą 
przychodnię jako punkt oddania krwi. Jak 

zawsze na krwiodawców czekała kawa i coś 
słodkiego. Tym razem również można było 
wylosować upominki. Akcję wspierała 
również pani Kasia z firmy Forever. 

Stowarzyszenie oraz Centrum Krwio-
dawstwa i Krwiolecznictwa w Białymstoku 
bardzo dziękują za krew i pomoc w przy-
gotowaniu akcji. Pamiętajmy — dobro po-
wraca. Kolejna akcja w maju.

Katarzyna Filipkowska

Walentynki z krwiodawcami
działamy, nie narzekamy
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Nawet najbardziej niesprzyjające 
warunki za oknem nie są w stanie po-
wstrzymać naszych jeźdźców przed wi-
zytą w stajni. Dzieci i młodzież z gminy 
i okolic chętnie spędzają zimę wśród koni 
uczestnicząc w szkoleniach, treningach, 
ale również poznając życie w stajni. Część 
naszych klubowiczów powitało nowy rok 
wyjazdem w teren zgodnie z zasadą, że jaki 
Nowy Rok, taki cały rok — oby ten rów-
nież był spędzony w siodle! 

Początkujący adepci mieli okazję 
nauczyć się pielęgnacji koni i końskiego 
sprzętu, a możliwość nawiązania więzi 
z tymi zwierzętami z innej perspektywy 
przyniosła dużo radości. Bardziej zaawan-
sowani jeźdźcy mogli sprawdzić się w trud-
niejszych zadaniach dzięki możliwości po-
mocy w opiece nad końmi w okresie świąt 
i ferii, czego zwieńczeniem był nocleg na 
terenie stajni. Uczestnictwo w takich ak-
tywnościach daje możliwość zintegrowa-
nia się stałych bywalców, jak również na-
wiązania nowych znajomości, przyjaźni 
i zdobycia cennych umiejętności, często na 
całe życie.

Okres zimowy jest również okazją do 
skupienia się na treningu naszych wierz-
chowców. Trwały przygotowania do zapo-
znania z siodłem młodych koni, jak rów-
nież pracowano nad rozwojem tych, które 
już mają okazję uczyć naszych jeźdźców. Ta 
ważna praca z pewnością wkrótce zapro-
centuje, a konie chętnie podzielą się zdo-
bytym doświadczeniem. Będzie one szcze-
gólnie istotne w nadchodzącym sezonie, 
w którym nasz ośrodek planuje zorganizo-
wać dwie imprezy jeździeckie — Zawody 
Regionalne w skokach przez przeszkody 
i Mistrzostwa Podlasia w Ujeżdżeniu, na 
które to już serdecznie zapraszamy. Mamy 
nadzieję, że spotkamy się tam w jak naj-
większym gronie!

Również w nadchodzącym sezonie 
przystąpimy do kilku projektów m.in. re-
alizowanego przez Wiodący Ośrodek Ko-
ordynacyjno-Rehabilitacyjno-Opiekuńczy 
w Powiatowej Poradni Psychologiczno- 
Pedagogicznej w Białymstoku dotyczący 
zajęć z hipoterapii. Zajęcia realizowane 
będą kolejny rok na terenie naszej stajni.

Agnieszka Szafran

Razem możemy więcej
Stajnia Treningowa & Podlaska Fundacja Jeździecka & CSJ „Chraboły”
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Wzorem lat poprzednich na przeło-
mie stycznia i lutego LZS Korona Dobrzy-
niewo Duże był organizatorem turniejów 
halowych dla dzieci i młodzieży Korona 
Cup. Zorganizowaliśmy cztery turnie-
je halowe w rożnych kategoriach wieko-
wych, w których wystąpiło łącznie około 
300 zawodników z rożnych podlaskich 
klubów. Oczywiście wśród nich byli też 
i nasi zawodnicy, którzy mogli rywalizo-
wać i sprawdzić się na boisku z rówieśnika-
mi z innych klubów. Dużo gry, świetnych 
akcji, bramek, obron bramkarzy, pozytyw-
nych emocji i świetnej zabawy. To jest to co 
można zobaczyć na naszych turniejach. 

Patronat nad zawodami objął Wójt 
Gminy Dobrzyniewo Duże, który ufun-
dował wszystkim drużynom pamiątkowe 
puchary a zawodnikom medale. Z tego 
miejsca serdecznie dziękujemy Panu Wój-

towi za objęcie turnieju patronatem, Pani 
Dyrektor ZSP w Dobrzyniewie Dużym za 
udostępnienie sali, rodzicom za pomoc 
przy turnieju i naszym trenerom za jego 
wzorową organizację. Już dziś zapraszamy 
za rok. Wszystkie drużyny sumiennie tre-
nują i rozgrywają mecze i turnieje towarzy-
skie, aby jak najlepiej przygotować się do 
nadchodzącej rundy wiosennej trwającego 
sezonu. 

Zachęcamy do śledzenia naszego pro-
filu na FB LZS Korona Dobrzyniewo Duże 
— strona główna oraz profilu na Instagra-
mie, aby być na bieżąco z wydarzeniami 
w Koronie. Chcemy również podkreślić, że 
zajęcia sportowe w naszym klubie są dofi-
nansowane ze środków Gminy Dobrzynie-
wo Duże.

Marek Jamiołkowski 
Przewodniczący Zarządu GZ LZS w Dobrzyniewie Dużym

Jak zima, to Korona Cup!
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19 lutego reprezentacja klubu Okami 
składająca się z trenera oraz dwóch naj-
starszych zawodniczek (asystentek) uczest-
niczyła w kursie weryfkacyjno-szkolenio-
wym dla trenerów i sędziów. Spotkanie 
było ciekawe, a wiadomości na nim zdo-
byte bardzo przydatne. Mamy nadzieję zo-
baczyć kiedyś nasze zawodniczki na macie 
w roli sędziów.

11 marca podopieczni UKS Okami  
wystartowali w XIV Międzynarodowym 
Turnieju Judo im. Leszka Piekarskiego. Za-
wody odbyły się w Białymstoku. Jedenastu 
zawodników miało okazję po raz kolejny 
sprawdzić swe umiejętności i postępy zdo-
byte podczas systematycznych treningów.
Oto uzyskane rezultaty:
złoto: Sylwia Charkiewicz, Zuzanna Kruk, 
Magdalena Sokólska (2x); 

srebro: Filip Todorczuk, Daria Ratkie-
wicz, Barbara Długołędzka, Paweł Rybo-
łowicz; 
brąz: Pola Rybołowicz. 
Tuż za podium, na czwartym miejscu upla-
sowali się: Gabriel Kraszewski, Michał 
Ignatowski i Mateusz Toczydłowski.

Zajęcia sportowe UKS Okami są do-
finansowane ze środków budżetu Gminy 
Dobrzyniewo Duże.

Zarząd Klubu

Treningi, 
szkolenie, 
zawody

działamy, nie narzekamy
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A TO CIEKAWE!

Jak to było z Dniem Kobiet?

Początki Międzynarodowego Dnia 
Kobiet wywodzą się z ruchów robotni-
czych w Ameryce Północnej i Europie. Za 
początek tego święta uznaje się rok 1857, 
kiedy to pracujące w fabryce bawełny ko-
biety zorganizowały strajk, domagając się 
krótszego dnia pracy oraz takiego samego 
wynagrodzenia, jakie otrzymywali męż-
czyźni. 

W Polsce pierwszy Dzień Kobiet ob-
chodzono 24 marca 1924 roku.

Prawdziwymi „latami świetności” 
Dnia Kobiet w Polsce był okres PRL-u. W 
zakładach pracy czy szkołach marcowe 

święto obchodzono obowiązkowo. Była 
to „okazja” do uzupełniania braków w za-
opatrzeniu, dlatego, oprócz czerwonych 
goździków, wręczano paniom takie dobra 
materialne, jak rajstopy, ręcznik, ścierka, 
mydło, kawa. 

W roku 1993 Dzień Kobiet przestał 
być w Polsce świętem państwowym.

Popularne dawniej goździki zastępo-
wane są obecnie tulipanami i różami.

Obecnie, jak wynika z badań, ponad 
70 procent mężczyzn kupuje swojej kobie-
cie kwiaty 8 marca.

Joanna Żarniewska
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Dolina Narwi, fot. Stanisław Jagłowski

W tym miejscu publikujemy fotografie Czytelników. Zachęcamy szczególnie dzieci i młodzież do robienia 
zdjęć pokazujących naszą gminę, jej przyrodę, zabytki, krajobrazy oraz ludzi w ujęciu artystycznym czy też  
w ciekawych sytuacjach. Fotografie można przesyłać na adres glos@dobrzyniewo.pl.


